

ИНСТИТУТ ИСТОРИИ, АРХЕОЛОГИИ И ЭТНОГРАФИИ им. А. ДОНИША  
АКАДЕМИИ НАУК РЕСПУБЛИКИ ТАДЖИКИСТАН  
ФРАНЦУЗСКИЙ ИНСТИТУТ ИССЛЕДОВАНИЙ ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ (IFEAC)  
РОССИЙСКИЙ ЦЕНТР НАУКИ И КУЛЬТУРЫ г. ДУШАНБЕ

**МЕЖДУНАРОДНАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ**  
**ВКЛАД АКАДЕМИКА А.А.СЕМЕНОВА В ИЗУЧЕНИЕ ИСТОРИИ И**  
**КУЛЬТУРЫ ТАДЖИКСКОГО НАРОДА»,**  
**ПОСВЯЩЕННАЯ 140-ЛЕТИЮ СО ДНЯ РОЖДЕНИЯ ВЫДАЮЩЕГОСЯ ИССЛЕДОВАТЕЛЯ**  
**ИСТОРИИ И КУЛЬТУРЫ НАРОДОВ ЦЕНТРАЛЬНОЙ АЗИИ**

13 декабря 2013 г в 9.00 ч.  
в Российском центре науки и культуры в г. Душанбе  
по адресу: г. Душанбе, ул. М. Турсун-Заде, 28

\*\*\*\*\*

INSTITUTE OF HISTORY, ARCAEOLOGY AND ETHNOGRAPHY NAMED AFTER  
A.DONISH OF THE ACADEMY OF SCIENCES OF THE REPUBLIC OF TAJIKISTAN  
FRENCH INSTITUTE FOR CENTRAL ASIAN STUDIES (IFEAC)  
RUSSIAN CENTER OF SCIENCE AND CULTURE IN DUSHANBE

INTERNATIONAL CONFERENCE

**“THE CONTRIBUTION OF ACADEMICIAN A.A.SEMENOV IN THE**  
**STUDY OF HISTORY AND CULTURE OF THE TAJIK PEOPLE”**

**DEDICATED TO THE 140<sup>th</sup> BIRTH ANNIVERSARY OF EMINENT RESEARCHER ON HISTORY AND**  
**CULTURE OF THE PEOPLES OF CENTRAL ASIA**

December 13, 2013 at 9am  
At the Russian center of science and culture  
address: 28 M.Tursun-Zade str., Dushanbe

DUSHANBE 2013

## ПРОГРАММА

*Рабочие языки: русский, таджикский*

*Регламент: выступление – 15 минут*

### 8. 30 – *Регистрация*

### 9. 00 – *Открытие конференции*

---

- Вступительное слово Директора Института истории, археологии и этнографии им. А. Дониша Академии наук Республики Таджикистан **Академика Р.М. Масова**
- Приветственное слово Чрезвычайного и Полномочного Посла Российской Федерации в Республике Таджикистан **И.С. Лякина-Фролова**
- Презентация книги «А.А. Семенов. Избранные сочинения» (информация **Х. Пирумшоева**)

### 9. 45 – *Заседание*

---

*Модератор: академик Р.М. Масов*

- А.А. Семенов – выдающийся востоковед и организатор исторической науки в Таджикистане – **Х. Пирумшоев** (Институт истории, археологии и этнографии им. А.Дониша Академии наук Республики Таджикистан)
- А.А. Семенов – открытие и каталогизация персидских и таджикских рукописей в Центральной Азии – **Францис Ришар** (библиотека БУЛАК, Париж)
- История казахов в трудах А.А. Семенова – **М. Абусеитова** (Институт Востоковедения, Казахстан)
- Научно-административная деятельность А.А. Семенова (Туркменистан, Узбекистан, Таджикистан) – **В. Германов** (Институт истории Академии наук Республики Узбекистан)
- Письма Александра Семенова к Михаилу Андрееву (1899 г., 1912 г.) – **Лариса Додхудоева** (Институт истории, археологии и этнографии им. А. Дониша Академии наук Республики Таджикистан)
- Академик А.А. Семенов: узкий путь академиков и научных работников в контексте истории общественных наук республик Средней Азии – **Винсент Фурнио** (Высшая Школа Исследований Общественных Наук / EHESS/, Париж, Франция)
- Суфийская поэзия в коллекции рукописей А.А. Семенова – **Лола Додхудоева** (Институт языка, литературы, востоковедения и письменного наследия Академии наук Республики Таджикистан)
- Размышления о письмах А.А. Семенова – **Маттиас Баттис** (Оксфордский университет, Великобритания)

### 11.30 – *Обсуждение докладов*

### 12. 00 – *Перерыв*

## 12.30 - *Продолжение заседания*

---

*Модератор: Х.П. Пирумшоев*

- Трактаты о музыке и история музыкальной культуры средневекового Востока в исследованиях А.А. Семенова – *А. Джумаев* (Союз композиторов Узбекистана, Республика Узбекистан)
- Академик А.А. Семенов и вопросы изучения таджикского изобразительного искусства – *С.Р. Мухидинов* (Российско-Таджикский /Славянский/ университет)
- Вклад академика А.А. Семенова в развитие Авиценнаведения – *Н. Закиров* (Институт философии и права им. А. Баховаддинова АН Республики Таджикистан)
- А.А. Семенов об отношении духовенства к гражданскому образованию в Бухарском эмирате – *Н.К. Убайдуллоев* (Таджикский Государственный Педагогический университет им. С. Айни)
- Из эпистолярного наследия двух востоковедов: переписки А.А.Семенова с Б.Г. Гафуровым – *Ш. Шарипов* (Худжандский Государственный Университет им. академика Б. Гафурова)
- Джадидизм в воззрениях академика А.А. Семенова – *Н. Гафаров* (Таджикский государственный Университет коммерции, г. Душанбе)
- Вклад А.А. Семенова в изучение исмаилизма – *К. Эльчибеков* (Институт языка, литературы, востоковедения и письменного наследия АН Республики Таджикистан)
- Некоторые вопросы традиционной культуры таджиков в дореволюционных трудах академика А.А. Семенова. – *А.В. Валиев* (Российско-Таджикский /Славянский/ университет)

## 15. 00 - *Обсуждение докладов*

15. 30 – *Перерыв*

## 16. 00 – *Продолжение заседания*

---

*Модератор: Х.П. Пирумшоев*

- Роль А.А. Семенова в изучении истории Мавераннахра и Хорасана XVI в. – *Х. Камол* (Институт истории, археологии и этнографии Академии наук Республики Таджикистан), *Ш. Курбанова* (Педагогический колледж при Таджикском Государственном Педагогическом университете им. С. Айни)
- А.А. Семенов об этнографии таджиков Каратегина и Дарваза – *М. Пирумшоев* (Российско-Таджикский /Славянский/ университет)
- Вклад А.А. Семенова в изучение истории таджикской литературы – *А. Худойдодов* (Таджикский Педагогический университет им. С. Айни)
- *Общее обсуждение, закрытие конференции*
- Заключительное слово Директора Института истории, археологии и этнографии им. А. Дониша Академии наук Республики Таджикистан *Академика Р.М. Масова*
- Заключительное слово директора Французского института исследований Центральной Азии (IFEAS) *Оливье Феррандо*

## PROGRAMME

*Working languages: Russian, Tajik*  
*Time limit for speakers – 15 min.*

### 8. 30 – *Registration*

### 9. 00 – *Opening ceremony*

---

- Opening speech of academician **R.M. Masov**, director of the Institute of History, Archaeology and Ethnography named after A. Donish of the Academy of Sciences of the Republic Tajikistan
- Welcoming speech of **I.S. Lyakin-Frolov**, Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary of the Russian Federation in the Republic of Tajikistan
- Presentation of the book “A.A. Semenov. Selected works” (**Kh. Pirumshoev**)

### 9. 45 – *First Session*

---

*Moderator: academician R.M. Masov*

- A.A. Semenov – a prominent orientalist and organizer of historical science in Tajikistan - **Kh. Pirumshoev** (Institute of History, Archaeology and Ethnography named after A. Donish of the Academy of Sciences of the Republic Tajikistan)
- A.A. Semenov – discovery and cataloging of Persian and Tajik manuscripts in Central Asia – **Francis Richard** (BULAC library, Paris)
- History of the Kazakhs in A.A. Semenov’s works – **M. Abuseitova** (Institute for Oriental Studies, Kazakhstan)
- Scientific and administrative activities of A.A. Semenov (Turkmenistan, Uzbekistan, Tajikistan) – **V. Germanov** (Institute of History of the Academy of Sciences of the Republic of Uzbekistan)
- Letters of Alexander Semenov to Mikhail Andreev (years 1899 and 1912) – **Larisa Dodkhudoeva** (Institute of History, Archaeology and Ethnography named after A. Donish of the Academy of Sciences of the Republic Tajikistan)
- Academician A.A. Semenov: narrow path of academics and researchers in the context of history of social sciences in Central Asian republics – **Vincent Fourniau** (École pratique des hautes études en Sciences sociales / EHESS/, Paris)
- Sufi poetry in the collection of manuscripts of A.A.Semenov – **Lola Dodkhudoeva** (Institute of Language, Literature, Oriental Studies and Manuscripts of the Academy of Sciences of the Republic of Tajikistan)
- Thoughts about the letters of A.A. Semenov – **Mattias Battis** (Oxford University)

### 11. 30 – *Discussion*

### 12. 00 – *Coffee Break*

## 12. 30 – *Second session*

---

*Moderator: Kh. Pirumshoev*

- Treatises on music and history of musical culture of the medieval Orient in research works of A.A. Semenov – *A. Djumaev* (Compositors Union of Uzbekistan, Republic of Uzbekistan)
- Academician A.A. Semenov and issues of studying Tajik fine arts – *S. Muhidinov* (Russian-Tajik /Slavic/ University)
- The contribution of academician A.A. Semenov to the development of Avicenna studies – *N. Zakirov* (Institute of Philosophy and Law named after A. Bahovaddinov of the Academy of Sciences of the Republic of Tajikistan)
- A.A. Semenov on the attitude of the clergy to civic education in Bukhara Emirate – *N. Ubaidulloev* (Tajik State Pedagogical University named after S. Aini)
- About epistolary heritage of two orientalists: correspondence of A.A. Semenov with B.G. Gafurov – *Sh. Sharipov* (Khujand State University named after academician B. Gafurov)
- Jadidism in the views of academician A.A. Semenov – *N. Gafarov* (Tajik State University for Business, Dushanbe)
- The contribution of A.A. Semenov to Ismaili studies – *K. Elchibekov* (Institute of Language, Literature, Oriental Studies and Manuscripts of the Academy of Sciences of the Republic of Tajikistan)
- Some issues on traditional culture of Tajiks in pre-revolutionary works of academician A.A. Semenov – *A. Valiev* (Russian-Tajik /Slavic/ University)

## 15. 00 – *Discussion*

## 15. 30 – *Coffee Break*

## 16. 00 – *Third session*

---

*Moderator: Kh. Pirumshoev*

- The role of A.A. Semenov in study of history of Maverannahr and Khurasan in the XVI<sup>th</sup> century – *Kh. Kamol* (Institute of History, Archaeology and Ethnography named after A. Donish of the Academy of Sciences of the Republic Tajikistan); *Sh. Kurbanova* (Pedagogical College under the Tajik State Pedagogical University named after S. Aini)
- A.A. Semenov about the ethnography of the Tajiks of Karategin and Darvoz – *M. Pirumshoev* (Russian-Tajik /Slavic/ University)
- The contribution of A.A. Semenov in the study of history of Tajik literature – *A. Khudoidodov* (Tajik State Pedagogical University named after S. Aini)

## *General discussion and conclusion of the conference*

- Closing speech of academician *R.M. Masov*, director of the Institute of History, Archaeology and Ethnography named after A. Donish of the Academy of Sciences of the Republic Tajikistan
- Closing speech of *Olivier Ferrando*, director of the French Institute for Central Asian Studies (IFEAC)